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گروه اقتصادی - رییس ســازمان هواپیمایــی گفت: نیاز حال حاضر 
کشــور ۵۵۰ فروند هواپیما است اما فقط ۱۸۰ فروند هواپیما سر خط داریم 
و به همین دلیل با وجود افزایش مسیرهای پروازی، مسافران اعتراض دارند 

که بلیت هواپیما سخت پیدا می شود.
»محمــد محمدی بخش« رییس ســازمان هواپیمایی درباره اینکه چرا 
صف خرید بلیت هواپیما طولانی شــده اســت، گفت: در نظر داشته باشید 
از بهار ۱۴۰۱ هم ناوگان هوایی بیشــتر شــده است و هم مسیرهای پروازی 
افزایش یافته اســت؛ همزمان ضریب اشغال به بالای ۹۵ درصد رسیده است 
و هواپیماهــا با حداکثر ظرفیت می پرند. پس چه اتفاقی رخ داده اســت که 
با وجود افزایش پروازها، مســافران اعتراض دارند که بلیت هواپیما سخت 
پیدا می شود؟ ما می گوییم قیمت مناسب حمل و نقل بخش هوایی و افزایش 

ایمنی، عامل افزایش تقاضا شده است.
رییس ســازمان هواپیمایی توضیح داد: امروز دیگر در ایران فصل »لو 
ســیزن« و »های سیزن« وجود ندارد و معنای خود را از دست داده و همواره 

در دوره اوج تقاضای سفر هستیم.
معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: در شــرایط استقبال از حمل و نقل 
هوایی کســری هواپیماها هم تاثیرگذار اســت. نیاز حال حاضر کشور ۵۵۰ 

فروند هواپیما است، اما فقط ۱۸۰ فروند هواپیما سر خط داریم. 
ما در پی توســعه ناوگان هستیم تا آرامش به بازار بازگردد. همزمان در 
ســایر شــقوق حمل و نقل با کاهش عرضه مواجه هستیم که امیدواریم این 

مشکل حل شود.
رییس سازمان هواپیمایی گفت: به علت افزایش تقاضا و کمبود عرضه با 
بازار سیاه بلیت هواپیما و سوداگری در این زمینه مواجه هستیم. دستگاههای 
امنیتــی و حاکمیتی هم ورود پیدا کرده انــد و نظارت های دقیق تری در این 

حوزه اتفاق خواهد افتاد.
ریس سازمان هواپیمایی در پاسخ به این پرسش که از محل هواپیماهای 
زمینگیر چند فروند به ناوگان هوایی کشور تا  پایان سال اضافه خواهد شد؟ 

توضیح  داد: با وضعیت تقاضای فعلی به ۵۵۰ فروند هواپیما نیازمندیم.
محمدی بخش توضیح داد: ۳۳۰ فروند هواپیمای ثبت شــده داریم که 
۱۳۹ فروند از این رقم از ۲ سال بیشتر است که گراند )زمینگیر( شده است. 
تعدادی از این هواپیماها قابل برگشــت به چرخه نیســتند و حرفه ای نیست 
هواپیمایی که ۲۰ ســال است گراند شــده را جزو دارایی ها محاسبه کنیم و 
قرار اســت پــارک دایمی هواپیماهای زمینگیر را در کنــار فرودگاه همدان 

تاسیس کنیم.
وی گفت: تعداد هواپیماهای قابل برگشت که در شرایط سخت تحریم 
امکان تعمیر و اســتفاده دارند در برنامه اورهال هســتند و شما اخبار روزانه 

اورهال و اضافه شدن به ناوگان را می شنوید.
رییس سازمان هواپیمایی تصریح کرد: به طور کلی هم اکنون ۱۸۰ فروند 
هواپیمای فعال داریم که در فرودگاههای کشــور در حال خدمت رســانی 
 هستند و تا رسیدن به رقم ۵۵۰ فروند هواپیما به ۳۷۰ فروند هواپیمای دیگر 

نیازمندیم.

رییس سازمان هواپیمایی تشریح کرد:

کسری ۳۷۰ فروند هواپیما برای 
پاسخ به نیاز کنونی سفر

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- محمد آرام در 
نشست هم اندیشی با نمایندگان جامعه 
صرافی های بانکی و تضامنی کشــور 
تاکید کرد: توســعه مدل کسب و کار 
صرافی ها با اســتفاده از ظرفیت های 
مرکز مبادله ارز و طلا در دســتور کار 

بانک مرکزی قرار دارد.
معاون ارزی بانک مرکزی افزود: با 
راه اندازی مرکز مبادله بر اساس مصوبه 
شورای پول و اعتبار در اسفند ماه سال 
گذشته معاملات ارزی حوزه اسکناس 
اعم از انواع اســکناس و نیز حوزه طلا 
اعم از شــمش و فلزات گرانبها به ویژه 
نقــره و ابزارهای مالی جدید مبتنی بر 
آنها عملًا جزو فعالیت های جدید در 
این مرکز تعریف شد که خوشبختانه با 
اقدامــات خوبی که در این زمینه انجام 
شده به زودی فعالیت های مرکز مبادله 
وارد فاز جدیدی می شــود که نیازمند 
نهایی شــدن مدل کسب و کار جدید 
برای صرافی ها و تحول و توســعه در 

اقدامات آنهاست.
 این مقام مســئول بانک مرکزی 
یــادآور شــد: اعضای مرکــز مبادله 
صرافی های بانکی و تضامنی خواهند 
بود و بانک مرکــزی مجوزهای لازم 
بــرای فعالیت صرافی ها در هر یک از 
حوزه های تعریف شــده را با توجه به 
عملکرد آنها و نوع مجوزی که از حوزه 
نظارت بانک مرکــزی اخذ کرده اند، 

صادر خواهد کرد.
 آرام گفــت: فعالیت صرافی ها تا 
پیش از این صرفاً بر فیزیک اســکناس 
متمرکز بود اما به زودی مجوز فعالیت 
در حوزه سکه طلا، شمش طلا و سایر 

فلزات گرانبها از جمله نقره به موضوع 
فعالیت صرافی ها اضافه خواهد شــد 

و صرافی هــا می تواننــد در این زمینه 
نیز به کســب و کار جدیــد بپردازند. 

همچنین فعالیت در حوزه حوالجات 
غیر بازرگانی در سرفصلهای ۶۳ گانه، 

حوالجات خرد و حوالجات عمده نیز 
از جمله فعالیت هایی است که صرافی ها 

می توانند در مرکز مبادله انجام دهند.
معــاون ارزی بانک مرکزی ادامه 
داد: آماده سازی زیرساخت ها و تدوین 
مقررات و دســتورالعمل های لازم در 
خصوص توسعه مرکز مبادله زمانبر بود 
و در حال حاضر این زیرســاخت ها و 
مقررات در حال نهایی شــدن است و 
ظرف یکی دو ماه آینده اجرایی خواهد 
شد و بازار ارز به عنوان یک بازار خود 

انتظام وارد فاز جدیدی می شود.
آرام با اشاره به اینکه تا پیش از این 
امکان عرضه و معامله انواع اوراق بهادار 
ارزی در کشور وجود نداشت، افزود: 
خوشبختانه اولین دستورالعمل انتشار 
اوراق بهــادار مبتنی بــر ارز )صکوک 
مرابحه( برای پالایشگاه گازی بیدبلند 
با عاملیت بانک ملت در بانک مرکزی 
مصوب و موافقــت اصولی برای این 
اوراق صادر شــد که پس از طی سایر 
مجوزهــا در اولیــن فرصت عرضه 

خواهد شد.
این مقام مســئول بانک مرکزی 
گفــت: متعاقب این تغییــرات انجام 
برخــی بازنگری ها در بعضی مقررات 
و اساسنامه فعالیت شرکت های صرافی 
ضروری بود که بررسی های لازم در این 
خصوص در بانک مرکزی انجام شده و 
بزودی پس از تصویب در شورای پول 

و اعتبار اجرایی خواهد شد.
معاون ارزی بانک مرکزی به برخی 
از اقدامات انجام شده در بازار مبادله ارز 
و طلا بر اســاس تعامل و همفکری با 
فعالان بازار ارز به ویژه صرافی ها اشاره 
کرد و گفت: شناسایی سرفصل های ۶۳ 
گانه ارز خدماتی، عرضه بیشتر حواله 

درهم، عرضه اســکناس ارز از طریق 
حساب های بانکی، بازنگری در آیین 
نامه واردات طلا، عرضه ارز مســافری 
پــس از گیــت فرودگاه، تســهیل در 
پرداخت ارز دانشجویی و نظارت بیشتر 
بر ثبت سفارش ها بر اساس تصمیمات 
کمیتــه تامین و تخصیص ارز از جمله 

این موارد است.
وی با تاکید بر اینکه سیاست بانک 
مرکزی کم کردن تعداد نرخ ها در بازار 
ارز و حرکت به ســمت ارز تک نرخی 
است، گفت: خوشبختانه در حال حاضر 
از تعدد نرخ ها کاسته شده و همچنین با 
اجرایی شدن ابزارهای مد نظر در آینده 
نزدیک این هدف محقق خواهد شــد. 
معاون ارزی بانک مرکزی ضمن تاکید 
بر اینکه مدل کسب و کار صرافی ها باید 
ســودآور باشد، افزود: صرافی ها نقش 
ســازنده و مهمی در بازار ارز و چرخه 
تجاری کشور دارند و باید کمک کنیم 
تا فعالیــت آنها به صورت ضابطه مند 

توسعه پیدا کند.
وی همچنیــن تعریف ابزارهای 
جدید ســرمایه گذاری و حفظ ارزش 
ســرمایه مانند انــواع اوراق صکوک، 
عرضه سکه و شمش طلا و نقره توسط 
صرافی ها، اضافه شــدن ۳ الی ۴ مورد 
ســرفصل جدید به ارزهای خدماتی و 
عرضه ابزارهای جدیــد مبتنی بر ارز 
و طــلا را از مهمتریــن اقدامات بانک 
مرکزی در حوزه ســاماندهی بازار ارز 
دانســت که به زودی اجرایی خواهند 
شد و شرکت های صرافی با استفاده از 
این ابزار در بستر مرکز مبادله می توانند 
نسبت به توسعه دامنه فعالیت های خود 

اقدام کنند.
رتبه بندی صرافی ها ملاک 

نوع فعالیت آنها خواهد بود
معاون نظارت بانک مرکزی نیز در 
این جلسه به تشریح سیاست های بانک 
مرکزی در راســتای ضابطه مند کردن 
فعالیت شرکت های صرافی  پرداخت 
و گفت: اصلاح دستورالعمل تاسیس و 
فعالیت شرکت های صرافی در دستور 

کار بانک مرکزی قرار دارد.
ابــوذر ســروش افــزود: بر این 
اســاس چهار فعالیت عمده شــامل 
معاملات اســکناس، شمش و سکه، 
امکان معاملات ابزارهای مالی جدید 
در مرکز مبادله، انجام معاملات حواله 
ارز و برخی دیگر از انواع فعالیت ها در 

دست بررسی است.
وی تاکید کــرد: مجوزهای لازم 
بــرای انجام هر یــک از موارد فوق بر 
اساس رتبه بندی و تعیین وضعیت هر 
صرافی توســط بانــک مرکزی صادر 
خواهد شــد. سروش ادامه داد: به طور 
کلــی از این پس صرافی ها بر اســاس 
رتبه اخذ شــده از طرف بانک مرکزی 
رتبه بندی خواهند شد و بر این اساس 
صرافی هایی که رتبه بهتری داشته باشند 
امکان رشــد و توسعه بیشتر فعالیت ها 
خود از جمله تاســیس شعبه و باجه را 
خواهند داشــت. معاون نظارت بانک 
مرکزی ادامه داد: رتبه بندی صرافی های 
بانکــی و تضامنی به صورت جداگانه 
انجام خواهد شــد چرا که سطح و نوع 

فعالیت آنها با هم متفاوت است.
وی همچنین به تشریح اقدامات 
بانــک مرکزی برای افزایش ســرمایه 
صرافی هــا پرداخــت و تاکید کرد: به 
طور کلی هدف بانک مرکزی تسهیل 
و تســریع در مســیر افزایش سرمایه 
شرکت های صرافی خواهد بود که در 

این زمینه اخیرا موضوع در کمیســیون 
مقررات بانک مرکــزی تصویب و به 

شبکه صرافی ها ابلاغ شده است.
وی با اشــاره به حواشــی اخیر 
در خصــوص کانون صرافــان تاکید 
کرد: ارتبــاط بانک مرکزی با نهادهای 
صنفــی از جمله شــورای هماهنگی 
بانک ها، کانون بانک های خصوصی، 
انجمن لیزینگ و... ارتباطی سازنده و 
مبتنی بر تعامل دوجانبه اســت اما نهاد 
صنفی که نماینده جامعه صرافی است 
نباید اقداماتی بر خلاف سیاست ارزی 

رسمی کشور داشته باشد.
سروش عدم تصویب اساسنامه 
کانــون صرافان و عدم انجام انتخابات 
هیئــت عالی نظارت بر کانون علیرغم 
تذکرات متعدد از سوی بانک مرکزی 
را از جملــه مهترین تخلفات صورت 
گرفتــه دانســت و تاکید کــرد بانک 
مرکــزی آماده هرگونه تعامل و گفتگو 
و دریافت پیشنهادات از سوی جامعه 
صرافان کشور در جلسات و بحث های 

کارشناسی است.
گفتنی اســت در این جلســه که 
با حضــور نماینــدگان صرافی ها ی 
سراسرکشــور از جمله مدیران عامل 
بیــش از ۵۰ شــرکت صرافی بانکی و 
تضامنی سراسر کشور با هدف همفکری 
سازنده با سیاســتگذار و هم اندیشی 
و تعامــلات فنی و تخصصی بازار ارز 
برگزار شد، پیشنهادات و موضوعات 
مطروحه از سوی شرکت های صرافی 
اعم از محاســبه کارمزد تبادلات، تعدد 
نرخ ها، واردات طلا، بازگشت ارزهای 
صادراتی، فرآیندهای سامانه نیما، روند 
افزایش سرمایه صرافی ها و سایر موارد 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

معاون ارزی بانک مرکزی:

رتبه بندی صرافی ها ملاک 
نوع فعالیت آنها خواهد بود

معاون ارزی بانک مرکزی گفت: صرافی ها بر اساس رتبه اخذ شده از طرف بانک مرکزی رتبه بندی خواهند شد 
و بر این اساس صرافی هایی که رتبه بهتری داشته باشند امکان توسعه بیشتر فعالیت های خود از جمله تاسیس شعبه و 

باجه را خواهند داشت.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
شرکت ملی گاز گفت: میزان صادرات 
گاز ۱۶ درصــد بــه عــراق و ترکیه 
افزایش داشــته و در حوزه LPG نیز 
با تکمیل زیرســاخت های انتقال گاز 
در پــارس جنوبی بــا افزایش مواجه 
بودیــم.  مجیــد چگنی در نشســت 
خبری با بیــان اینکه مجموع مصرف 
گاز به جــز مصرف داخلی صنعت و 
صادرات ۲۳۰ میلیارد متر مکعب ثبت 
شده است، اظهار کرد: در حال حاضر 
تعداد ۱۲۵۳ شــهر و ۳۹۶۹۹ روستا از 
نعمت گاز برخوردارند، در دو ســال 
گذشــته به ۵۲۹۷ روستا و ۳۰۷ هزار 
خانوار روستایی و همچنین ۴۱ شهر 
و ۹۴ هزار خانوار شــهری گازرسانی 
شده است. اکنون حدود ۹۸.۶ درصد 
از جمعیــت شــهری ۲۷.۵ میلیــون 
مشــترک و ۸۶.۳ درصد از جمعیت 

روســتایی ۳۱ میلیون مشترک تحت 
پوشش گازرســانی قرار دارند. مدیر 
عامل شرکت ملی گاز با بیان اینکه در 
سال ۱۴۰۱ میزان مصرف نیروگاه ها ۷۵ 
میلیارد متر مکعب بوده که ۳۲ درصد 
را شامل می شود، گفت: بخش صنعت 
۳۱ درصــد که ۷۱ میلیارد متر مکعب 
مصرف کرده اســت.وی با بیان اینکه 
سهم مصرف بخش خانگی ۲۷ میلیارد 
متر مکعب ۶۳درصد، بخش عمومی 
۹ میلیــارد متر مکعب ۴درصد، حمل 
و نقــل ۹ میلیارد متر مکعب ۴ درصد 
و مصــرف بخش کشــاورزی را ۴.۸ 
میلیارد متر مکعب ۲درصد عنوان کرد.
گازرســانی پرشــتال در 

و  بلوچســتان  و  سیســتان 
هرمزگان

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
با اشــاره به روند پرشتاب گازرسانی 
در دو اســتان سیستان و بلوچستان و 
هرمزگان اظهار کرد: در دو سال گذشته 
هفت شهر و ۱۴۵ روستای سیستان و 
بلوچســتان و سه شهر و ۲۴ روستای 
هرمزگان گازرســانی شده اند.چگنی 
با بیــان اینکه در بخــش پروژه های 
گازرســانی روستایی و شهری حدود 
۳۸.۶ همــت هزینه شــده، در بخش 
پروژه های انتقــال گاز ۲.۹ همت، در 
پروژه های مهندســی و توســعه گاز 
۱۹.۶ همت، پروژه های پالایشگاه های 

گازی ۲.۴ همت و در بخش پژوهش 
و فناوری ۴.۷ همت ســرمایه گذاری 
شده که مجموع این سرمایه گذاری ها 
بیش از ۶۸ همت بوده اســت، گفت: 
پیش بینی سرمایه گذاری در سال ۱۴۰۲ 
هم در بخش پروژه های گازرســانی 
حدود ۳۴.۵ همــت، در بخش انتقال 
گاز ۲.۴ همت، در پروژه های مهندسی 
و توسعه ۲۳.۴ و پالایشگاه های گازی 
۹ همت اســت.  پروژه های متعددی 
از جملــه خــط انتقــال گاز ۳۶ اینچ 
دوراهی دشــتک به سربیشه، خط ۱۶ 
اینــچ صالح آباد-تربت جام و احداث 
تاسیسات تقویت فشــار گاز آرادان 
به این منظور اجرایی شــده اســت.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران پروژه 
هوشمندسازی شبکه توزیع گاز کشور 
را از پروژه های اولویت دار شرکت ملی 
گاز ایران اعلام کرد و گفت: عملیات 
پایلوت آن  به زودی در ۶ استان اجرایی 
می شــود که با اجرای انبــوه آن برای 
همه ۲۷ میلیون مشترک، مزایای بسیار 
خوبی برای مدیریت و کنترل مصرف 
خواهد داشــت. چگنی در خصوص 
تعویض بخاری های کم بازده به پربازده 
از ســوی شرکت ملی گاز، اظهار کرد: 
طبق مصوبه شــورای اقتصاد باید ۴.۱ 
میلیون بخاری باید تعویض شود و ۱۴ 
شرکت در فرخوان اجرای آن شرکت 
کردند و هر بخــاری می تواند تا ۵۰۰ 

مترمکعب در سال صرفه جویی داشته 
باشد. وی با بیان اینکه از مجموع ۳۲۹ 
هزار، تاکنون ۷۴ هزار موتورخانه بهینه 
شده اســت و روند اجرای این طرح 
همچنان ادامه دارد، گفت: شیوه نامه ای 
از سوی وزیر نفت ابلاغ شده که طبق 
آن، سرمایه گذاران و صنایع پرمصرف 
در زمینــه ذخیره ســازی اس ان جی 
ومینی  ال ان جی سرمایه گذاری کنند و 
در فصل ســرد سال و در مواقع ایجاد 
ناتــرازی شــدید، از گاز اس ان جی، 
ســی ان جی یا مینی ال ان جی استفاده 
شــود که اجرای آن هم در دستور کار 
صنعت گاز قرار گرفته اســت.به گفته 
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران، شبکه 

گاز مراکز استان ها، شهرهای بزرگ و 
دیگر تاسیسات به تدریج مقاوم سازی 
می شوند که برای اجرای این پروژه ها 
بیش از ۸۰۰۰ میلیــارد تومان در نظر 
گرفتــه شــده اســت.مزایده فروش 
گازهای مشــعل در پــارس جنوبی 
برگزار شــده و قراردهای آن در حال 
تنظیم و امضا هستند. وی با بیان اینکه 
صادرات گاز ایران در سال ۱۴۰۱ بیش 
از ۱۶ درصد افزایش یافته است، اظهار 
کرد: حجم صادرات گاز مایع هم بیش 
از ۲۲ درصد )بیش از یک میلیون تن( 
افزایش یافته است. مدیرعامل شرکت 
ملــی گاز ایــران از ادامــه مذاکرات 
بــرای تمدید قرارداد صــادرات گاز 

به کشــورهای ترکیه و عــراق خبر 
داد و گفــت: مذاکراتی هم با کشــور 
ترکمنستان برای امضای واردات گاز 
از این کشور داشتیم، اصل بدهی ایران 
هم پرداخت شده است و گفت وگوها 
در دو حوزه واردات گاز در کوتاه مدت 
و بلندمدت انجام می شود؛ سوآپ گاز 
از ترکمنســتان هم اکنون به روزانه ۸ 

میلیون مترمکعب رسیده است.
مذاکره با عمان، روسیه و 

پاکستان درباره تجارت گاز
چگنــی با بیان اینکه مذاکراتی با 
کشورهای عمان، روسیه و پاکستان هم 
در حوزه تجارت گاز انجام شــده، از 
سویی کشورهای اروپایی هم متقاضی 
دریافت گاز ایران هستند.به گفته وی 
پیشنهاد روس ها تشکیل هاب انرژی 
بین ایران و روسیه است و توافق هایی 

هم انجام شده است.

مدیرعامل شرکت ملی گاز خبر داد:

افزایش ۱۶ درصدی صادرات گاز ومذاکره تجاری با عمان، روسیه و پاکستان  

ارتبــاط بانک مرکزی با نهادهای صنفی از جمله شــورای هماهنگی بانک ها، کانون بانک های 
خصوصی، انجمن لیزینگ و... ارتباطی سازنده و مبتنی بر تعامل دوجانبه است اما نهاد صنفی 
که نماینده جامعه صرافی است نباید اقداماتی بر خلاف سیاست ارزی رسمی کشور داشته باشد.

گروه اقتصادی - حذف امکان 
جعل چک و صرفــه جویی در زمان 
و هزینه هــا از جمله مزیت های چک 
الکترونیکی است که به گفته مسئولان 
بانک مرکزی بناست تعداد بانک های 
ارائه دهنده ایــن خدمت افزایش پیدا 
کند. ۲۱ آبان ۱۴۰۱ از چک الکترونیکی 
رونمایی شد؛ چک الکترونیکی یکی 
دیگر از گام های بانک مرکزی و شبکه 
بانکی کشور در راستای ارائه خدمات 
غیرحضوری به شــهروندان است. در 
گام نخســت، از چک الکترونیکی سه 
بانک تجارت، صادرات و پارســیان 
در بانــک مرکــزی رونمایی شــد. 
چک الکترونیکــی که آمنه نادعلیزاده 
سخنگوی قانون چک در خصوص آن 
پیش از این اعلام کرده بود: بانک مرکزی 
همــه بانک ها را به پذیرش بین بانکی 
چک های دیجیتال ســایر بانک ها در 
سامانه چکاوک مکلف و بخشنامه های 
مربوطه را به بانک ها ابلاغ کرده است.
او با اشاره به افزایش تعداد بانک هایی 
که خدمت چــک الکترونیکی را ارائه 
می دهند نیز گفته بود: چهار بانک دیگر 
رفاه کارگران، کشــاورزی، رسالت و 
پاسارگاد نیز خدمات چک الکترونیک 

را به مشتریان خود ارائه می کنند.

چک الکترونیــک تا یک ماه 
دیگر در چهار الی پنج بانک جدید 

راه اندازی می شود
حالا به تازگــی مهران محرمیان 
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
در خصوص آخرین اقدامات در زمینه 
چک الکترونیکی گفته است: چهار الی 
پنج بانک اکنون در مرحله نهایی آزمون 
هســتند اگر در آزمون ها به مشــکلی 
برنخورند می توانیم انتطار داشته باشیم 
کــه ظرف یک ماه آینــده )چک های 
الکترونیکی این بانک ها نیز( عملیاتی 
شــود. چک هایی که علاوه بر صدور 
قابلیت نقدشــوندگی الکترونیک هم 
دارنــد نکته ای که محرمیان با تاکید بر 
آن گفته بود: خوشــبختانه چک های 
الکترونیکــی قابلیــت نقــد شــدن 

الکترونیک را هم دارند. 
چک های الکترونیکی که بالسینی 
کارشــناس امور بانکی در رابطه با آن 
پیش از این به باشگاه خبرنگاران جوان 
گفته بود: چک الکترونیکی همان چک 
کاغذی اســت که در فضا و بســتری 
دیجیتال قرار اســت فعال شود یعنی 
هــر آن چه کــه در رابطه با چک های 
کاغــذی وجود دارد )بحــث اعتبار، 
نحوه صدور، قوانین مرتبط با صدور و 

درخواست چک( در زمینه چک های 
الکترونیکی نیز صدق می کند. در کل 
چک الکترونیکی نسخه دیجیتال شده 

چک کاغذی است.
صرفــه جویــی در زمان و 

هزینه ها با چک الکترونیکی 
چک الکترونیکی که از بین رفتن 
فرصــت جعل و کاهــش هزینه ها از 
جمله مزیت های آن محسوب می شود 
و در این زمینه نوری کارشناس حوزه 
بانکی با اشاره به دیگر مزیت های چک 
الکترونیکی به باشگاه خبرنگاران جوان 
گفــت: در خصوص مزیت های چک 
الکترونیکــی می توان از دو منظر به آن 
نگاه کرد یکــی از منظر امکان وصول 
غیر حضوری اســت کــه رفت و آمد 
افراد به شــعب بانکی بــرای وصول 
چــک را حذف می کند که به دنبال آن 
صرفه جویی در زمان و هزینه افراد رخ 

می دهد. 
او در ادامــه بیان کرد: مورد دیگر 
این کــه چک الکترونیکی به ســبب 
ماهیــت داده پیام، اساســا یــا صادر 
نمی شود یا درست صادر می شود یعنی 
در ایــن نوع چک ها نقــص امضاء و 
مغایرت ها دیگر مفهومی ندارد. فرزانی 
دیگر کارشناس امور بانکی، به باشگاه 

خبرنگاران جوان گفت : این نوع چک 
جذابیت هــای خودش را دارد. حذف 
دخل، تصرف و جعل توســط دارنده 
چــک، کاهش مراجعــه حضوری و 
کاهش هزینه هــا از دیگر مزیت های 
آن محســوب می شود. اقدام به صدور 
چک های الکترونیکی و اســتفاده از 
فناوری اطلاعات در مبادلات ســبب 

کاهش هزینه های مبادلاتی می شود. 
همچنین تســریع و شفافیت در 
معاملات را می تواند به همراه داشــته 

باشــد که این مورد می تواند به اقتصاد 
کشــور کمک کند علاوه بر این امکان 
نظارت بانک مرکــزی را نیز افزایش 
می دهــد. اما ضرورت توســعه ارائه 
خدمــت چک هــای الکترونیکی در 
تمامی بانک ها چیســت؟ موضوعی 
که نوری در راســتای آن گفت: چک 
الکترونیکی آخرین حلقه نهایی جهت 
تکمیل شدن فرآیند های مربوط به چک 
است که در قانون پیش بینی شده است 
به عبارتی چــک الکترونیکی ابزاری 

جدید است اگر در ابتدای کار خیلی از 
بانک ها آن را ارائه نکنند در واقع سرعت 
حرکت آن کاســته می شود و اساسا به 
شکل صحیحی پا نمی گیرد.او افزود: 
بنابر این ارائه خدمت چک الکترونیکی 
توســط بانک برای شــکل گیری و پا 
گیری آن بســیار ضرورت دارد و باید 
به این فرآیند سرعت بخشید. حالا باید 
منتطر ماند و دید با توجه به مزیت های 
چک الکترونیکی چه زمانی تمام بانک 

ها این خدمت را ارائه خواهند کرد؟

اسحـق ارزانـی

صرفه جویی در زمان و هزینه  با گسترش ارائه خدمت چک الکترونیکی در بانک ها

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
شــرکت راه آهن اظهار داشــت: طبق 
قانــون باید یک درصد از فروش نفت 
سهم دولت به حوزه ریاست تخصیص 
داده می شد اما هر سال سازمان برنامه 
این موضوع را خط زده است. سازمان 
برنامه و جود در ســالهای گذشــته از 
این محل ۷هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان 
ســهم حمل و نقل ریلــی را نداده و 
کمر حوزه ریلی را خم کرده اســت.
میعــاد صالحی در نشســت خبری با 
اشــاره به وضعیت و عملکرد راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت: 
نمی خواهــم گذشــتگان را بکوبم و 
حتما در ۱۰۰ سال گذشته تلاش هایی 
در این بخش شــده تا اینکه این امانت 

به من ســپرده شد. اما بدون هیچ گونه 
تعــارف و پرده پوشــی می گویم که 
راه آهن را با شرایط و وضعیت خوبی 
تحویل نگرفتیم. متاسفانه در سال ۹۷ 
بــا وجود تنش های ارزی و با توجه به 
اینکه بخشی از قطعات حوزه ناوگان 
و زیرساخت ارزی و وارداتی هستند 
بودجه راه آهن فقط ۳۰ درصد رشــد 
داشت و همچنین در سال ۹۹ با تکرار 
تنــش ارزی در حالی که هزینه ها ۲۵۰ 
درصد افزایش یافت اما میزان افزایش 
بودجه حدود ۳۰ درصد بود. بنابراین 
در آن دوره فقــر و توزیــع بدهی در 
شــرکت راه آهن به وضوح دیده شد و 
به دنبال آن در ســال ۱۴۰۰ با انباشت 
از بدهی ها و انباشــت عدم تعمیرات 

مواجه شدیم. 
مدیرعامــل شــرکت راه آهن با 
اشــاره به تخصص خــود در حوزه 
ریلی گفت: من دانش آموخته صنعتی 
شــریف  هستم و ۱۵ ســال در حوزه 
ریلی مورد تحقیق و مطالعه داشــتم و 
بــا توجه به این مطالعات می گویم که 
دچار عقب ماندگی مزمن در این حوزه 
شدیم. بنده در حوزه اقتصادرانی سال ها 
فعالیت داشتم و صندوق  بازنشستگی 
را برعهده داشــتم که ۱۸۰ شــرکت 
دولتی زیر مجموعــه آن بود بنابراین 

به خوبی می دانســتم یکی از گلوگاه 
ما حمل و نقل بوده که ســال ها حوزه 
ریلی کنار گذاشته شده بود. سالهاست 
که بیشــترین تمرکز و سرمایه گذاری 
در حــوزه حمل و نقل جاده ای بوده و 
بیشترین ارایه سوخت و یارانه به این 
حوزه تخصیص داده شــده، در حالی 
اســت که سالانه  ۱۷ هزار کشته را در 
حمل و نقل جــاده ای به جا مانده اما 
بودجه که می آید به سمت حمل و نقل 
جاده ای هدایت می شود. معاون وزیر 
راه و شهرسازی با بیان اینکه حضرت 

آقا در سال ۹۴ فرمودند که اولویت در 
حمل و نقل باید با ریل باشــد اما این 
اتفاق نیفتاد، گفت: طبق قانون باید یک 
درصد از فروش نفت ســهم دولت به 
حوزه ریاســت تخصیص داده می شد 
اما هر سال سازمان برنامه این موضوع 
را خط زده است. سازمان برنامه و جود 
در سالهای گذشته از این محل ۷هزار 
و ۷۰۰ میلیارد تومان سهم حمل و نقل 
ریلی را نداده و کمر حوزه ریلی را خم 
کرده اســت. وی با تاکید بر اینکه راه 
آهن با سیلی صورت خود را سرخ نگه 

داشته است، ادامه داد: وقتی راه آهن را 
تحویل گرفتیم با ۳ هزار میلیارد تومان 
بدهی و ۳ هزار میلیارد تومان انباشت 
در تعمیــرات مواجه شــدیم و دچار 
عقب ماندگی جدی در حوزه بهسازی 

خطوط راه آهن شدیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی در نشست خبری مطرح کرد:

صورت مان را با سیلی سرخ نگه داشتیم


